
بیانیه کمیسیون مشترک ایران
و 1+5 درباره برجام کافی نیست

رئیس کمیسیون امنیت ملی 
و سیاس��ت خارجی مجلس 
تاکید کرد: بیانیه کمیسیون 
مش��ترک ایران و 1+5 درباره 
برجام کافی نیس��ت و دوران 
بیانیه و اعلامیه گذش��ته اس��ت. ب��ه گزارش 
خانه ملت، علاءالدین بروج��ردی درباره بیانیه 
کمیسیون مشترک برجام و پیشروی مذاکرات 
برجامی با اروپایی ها، اظهار داشت: مرحله بیانیه 
و اعلامیه حول برجام گذشته است و جمهوری 
اسلامی تنها یک ملاک عمل را خواهد پذیرفت، 
در صورت��ی که طبق فرمایش��ات مقام معظم 
رهب��ری اروپایی ه��ا گام های عمل��ی بردارند، 
می ت��وان به آنها اطمینان کرد. وی با اش��اره به 
اینکه نمایندگان به دنبال تهیه یک طرح الزام آور 
ب��رای دولت بر مبنای فرمایش��ات مقام معظم 
رهبری درباره برجام و روابط خارجی هس��تند، 
تصریح کرد: در این صورت جمهوری اس��لامی 
گام ه��ای عملی اروپایی ها را خواهد س��نجید، 
اع��لام بیانیه و دف��اع از ایران در س��خنرانی ها 
قابل پذیرش نیست. رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاس��ت خارجی مجلس افزود: بیانیه 
کمیس��یون مش��ترک برجام خوب اس��ت اما 
شرط کافی نیس��ت، بنابراین با توجه به اینکه 
فش��ارهای آمری��کا قابل پیش بینی اس��ت، در 
صورت مقاوم��ت اروپایی ها و عمل بر اس��اس 
منافع می توان گفت چنین بیانیه هایی هم قابل 
ارزش اس��ت. بروجردی یادآور شد: کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی به طور مستمر با دیپلمات های ایرانی 
در ارتباط اس��ت، لذا علاوه بر دریافت گزارش، 
 با آنها پیرامون مباحث مطرح شده در مذاکرات

بحث و تبادل نظر خواهیم کرد.

برجام اروپایی نمی تواند مشکلات 
اقتصادی و معیشتی کشور را رفع کند

عضو مجلس خبرگان رهبری 
با تأکید بر اینکه برجام اروپایی 
نمی تواند مشکلات اقتصادی و 
معیشتی کش��ور را رفع کند، 
گفت: با توجه ب��ه تجربه 40 
س��اله ای که از غرب داریم، نمی توانیم به حرف و 
گفتن طرف اروپایی بسنده کنیم. آیت الله فاضل 
گلپایگانی در گفت وگو با فارس، با اشاره به لزوم 
اخذ تضمین  ه��ای لازم از اروپا برای ادامه برجام 
اظهار داش��ت: اصل مسأله برجام یک امر مثبت 
بود که با توجه به شرایط ما چنانچه همه طرف ها 
ب��ه این معاهده پایبند بودن��د، هم به نفع صلح، 
امنیت و اقتصاد جهانی بود و هم به نفع کش��ور 
ما.  آی��ت الله فاضل گلپایگانی با بیان اینکه حالا 
که آمریکا پیمان شکسته و نقض عهد کرده است، 
این یک هشدار برای دنیا محسوب می شود، افزود: 
این موضوع باعث ش��د نه تنها اعتماد جمهوری 
اس��لامی بلکه اعتماد دنیا از آمریکا سلب شود.  
عضو مجلس خبرگان رهبری تصریح کرد: با توجه 
به اینکه غرب دنباله رو آمریکا است و همواره سعی 
داش��ته همراه این کشور باش��د، ما اگر بخواهیم 
برجام را حفظ کنیم باید حواس مان باش��د و در 
ای��ن موضوع به تجارب گذش��ته اروپا و عملکرد 
40 ساله غرب توجه کنیم. عضو مجلس خبرگان 
رهبری در همین زمینه یادآور شد: بنابراین برجام 
اروپایی نمی تواند مشکلات اقتصادی کشور را حل 
کند، مگر اینکه به مقتضای اصلی این تعهد عمل 
شود اما متأس��فانه شرکت های اروپایی که هنوز 
کاری نکرده اند، بعد از خروج آمریکا عقب نشینی 
می کنن��د، در حالی که کار اقتصادی ما با همین 

شرکت ها و بانک هاست.

وزیر خارجه هند:
فقط از تحریم های سازمان ملل پیروی 

می کنیم نه تحریم های یکجانبه
وزی��ر خارج��ه هند پی��ش از دی��دارش با 
وزی��ر خارجه ای��ران در دهلی نو گفت که هند 
فقط تحریم های س��ازمان ملل را اجرا می کند 
نه تحریم ه��ای یکجانبه کش��ورهای دیگر را. 
به گزارش ف��ارس، محمدج��واد ظریف، وزیر 
ام��ور خارجه ایران پ��س از ورود به دهلی نو در 
گفت وگو با خبرگزاری هند بر تقویت روابط 2 
کش��ور تاکید کرد. وزیر امور خارجه کشورمان 
ب��ه خبرگزاری هند گفت: »ما )هن��د و ایران( 
روابط خیلی خوبی در گذشته داشتیم و انتظار 
داری��م این رواب��ط را ادامه دهی��م«. وی افزود 
امروز چندین دیدار در دهلی نو خواهد داش��ت 
و در این س��فر برای گس��ترش روابط خوب با 
هند کار خواهد شد. »سوش��ما سواراج« وزیر 
خارجه هند نیز پیش از دیدار با ظریف در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره دیپلماسی 
اقتصادی هند در قبال ایران گفت که دهلی نو 
به تحریم های سازمان ملل احترام می گذارد اما 
تحریم های یکجانبه علیه ایران را اجرا نمی کند.  
خبرنگار س��ایت وایر نوشت، وزیر خارجه هند 
همچنین گفته اس��ت نوبت پیش که آمریکا 
تحریم هایی را علی��ه ایران اعمال کرد، تجارت 

این کشور با ایران ادامه داشت. 

گروه سیاسی: س��ومین طرح سوال 
از رئیس جمه��ور ق��رار اس��ت امروز 
سه ش��نبه در صح��ن علنی مجلس 
شورای اسلامی قرائت شود. در مجلس 
شورای اسلامی کسی نمی داند که آیا 
این سوال نیز سرنوشت سوالات قبلی 
را پی��دا خواهد کرد یا به س��رمنزل 
مقصود خواهد رسید. 2 سوال قبلی 
مجل��س از رئیس جمه��ور که هر دو 
در ح��وزه اقتصادی ب��ود، در آخرین 
مرحله و با تطمیع و تهدید نمایندگان 
از س��وی معاونان پارلمان��ی دولت و 
مقامات دولتی، ه��ر یک به طریقی 
از دس��تور کار خارج شد. اما سومین 
طرح سوال که آن نیز اقتصادی است 
و با محوریت مش��کل سپرده گذاران 
بانکی تدوین شده، نیم گامی بیشتر 
از 2 س��وال قبلی به پیش رفته و در 
آس��تانه قرائت در مجلس است.  اگر 
امروز این سوال در صحن قرائت شود، 

حسن روحانی باید در کمتر از 30 روز به بهارستان 
بیاید و پاسخگوی دغدغه نمایندگان باشد. در دولت 
اما به نظر می رس��د کس��ی تمایل ندارد در میانه 
گرمای تابس��تان 97 از پاستور به بهارستان برود و 
به سوال نمایندگان پاس��خ دهد. بر همین اساس 
از یکشنبه ش��ب، مقام های دولتی در تهران و سایر 
استان ها بسیج شده اند تا نمایندگان امضا کننده این 
طرح را منصرف کنند. در مراکز استان ها، استانداران 
مراس��م افطاری باش��کوهی برای نمایندگان برپا 
کردند و در کنار شام های رنگین، از آنان خواسته اند 
امضای شان را پس بگیرند. دولتی ها حتی برگه های 
آماده به اس��م نماینده مجلس خط��اب به رئیس 
مجلس مقابل آنان گذاشتند مبنی بر اینکه »جناب 
آقای دکت��ر لاریجانی رئیس محترم مجلس، بنده 
امضای خود را از طرح س��ؤال از رئیس جمهور پس 
گرفتم«. برخی دیگر از دولتی ها هم به نمایندگان 
فش��ار وارد می کنن��د ت��ا بروند در مقاب��ل منازل 
نمایندگان امضاکننده و امضای انصراف از سوال را 
بگیرند. معلوم نیس��ت چه مطالبی بین دولتی ها و 
مجلس��ی ها در شامگاه یکشنبه رد و بدل شده که 
جبار کوچکی نژاد، نماینده مردم رشت در مجلس 
ش��ورای اسلامی در گفت وگو با »وطن امروز« از آن 
به عنوان »فشار سنگین« یاد می کند. اما با این حال 
و با توجه به اینکه نمایندگان برای نتیجه دادن این 
سوال، تعهد داده اند، به نظر نمی رسد دولت بتواند 
برای از حدنصاب افتادن این س��وال، 104 امضای 

نمایندگان را به 72 امضا تقلیل دهد.
براساس این گزارش، خبر احتمال قرائت طرح 
س��وال از رئیس جمهور در صح��ن علنی مجلس 
در روز سه ش��نبه را حجت الاسلام مجتبی ذوالنور 
داده اس��ت. او در گفت وگو با فارس، اظهار داشت: 
س��ؤال از رئیس جمهور راجع به مؤسسات مالی و 
اعتباری سیر بس��یار طولانی نزدیک به یک سال 

دارد که هیأت رئیس��ه مجلس حدود 8 ماه نسبت 
به سؤال جدیت به خرج نداد و آن را نگه داشت به 
امید اینکه با تعامل 3 قوه مشکل سرمایه گذاران و 
سپرده گذاران حل شود،  ولی این مسائل حل نشد و 
سؤال به جریان افتاد، چند بار با لابی گری و رایزنی، 
نمایندگان را وادار کردند امضای خود را پس بگیرند.
وی اف��زود:  در نهای��ت بنده س��ؤال را از نو طرح 
کردم و تعداد امضاها به حدنصاب رس��ید اما مجددا 
یک بار دیگر تعداد امضاها را از حدنصاب انداختند و ما 
مجددا رایزنی کردیم و باز هم تعداد امضاهای سؤال از 
رئیس جمهور به حد نصاب رسید و کار به جریان افتاد. 
 الان که دولت طبق اصل 88 قانون اساسی و ماده 212 
آیین نامه داخلی مجلس تخلف بین و آش��کار انجام 
داده اس��ت، از 19 اسفند سال گذشته تا به امروز که 
بای��د  طبق قانون ظرف یک هفته  نمایندگان خود 
را برای مذاکره با نمایندگان امضاکننده طرح سؤال 
از رئیس جمهور به مجلس می فرستاد، تمکین نکرده 
و این کار را انجام نداده اس��ت. ذوالنور تصریح کرد: 
پس از آنکه دولت نمایندگان خود را هفته گذشته به 
مجلس فرستاد، روز دوشنبه هفته گذشته با حضور 
نمایندگان دولت و نمایندگان امضاکننده طرح سؤال 
از رئیس جمهور جلسه تشکیل ش��د و سؤال در آن 

جلسه مطرح شد و نمایندگان دولت توضیحات خود 
را ارائه کردند اما درنهایت امضاکنندگان طرح سؤال 
از رئیس جمهور از پاس��خ های نمایندگان دولت قانع 
نشدند و بر موضع خود درباره سؤال از رئیس جمهور 
باق��ی ماندند. طب��ق قانون ظرف ی��ک هفته پس 
از تش��کیل این جلس��ه در صورتی ک��ه نمایندگان 
س��ؤال کننده از رئیس جمهور ب��ر امضای خود باقی 
بمانند، باید طرح س��ؤال از رئیس جمهور در صحن 
علنی مجلس اعلام وصول شود که امروز )دوشنبه( 
این مهلت به پایان رس��ید،  ام��ا از آنجایی که امروز 
مجلس شورای اسلامی جلسه علنی نداشت، لذا فردا 
طرح سؤال از رئیس جمهور در صحن علنی مجلس 
اعلام وصول می شود و متن سؤال قرائت خواهد شد. 
وی با بیان اینکه رئیس جمهور یک ماه پس از اعلام 
وصول سؤال مهلت دارد برای پاسخگویی در صحن 
علنی مجلس شورای اس��لامی حضور یابد، تصریح 
کرد:  از شب گذشته تاکنون دولت بشدت در سراسر 
کشور بسیج شده است تا بتواند نمایندگان امضاکننده 
طرح سؤال از رئیس جمهور را از امضای خود منصرف 

کند.
شام های رنگین استانداری ها برای انصراف ■

نماین��ده مجلس ش��ورای اس��لامی از تلاش 

دولتی ها ب��رای انصراف نمایندگان از 
طرح سوال نیز گفت. او تصریح کرد: از 
استان های مختلف، نمایندگان با بنده 
تماس گرفتند و اعلام کردند ش��ب 
گذشته )یکشنبه( استانداران مراسم 
افطاری برگزار و مجمع نمایندگان را 
به این مراسم دعوت کردند، شام های 
رنگین به نماین��دگان مجلس دادند 
و اصرار داش��تند امضای شان را پس 
بگیرند، حتی برگه های آماده به اسم 
نماینده مجلس خطاب به آقای دکتر 
لاریجان��ی رئیس مجلس مقابل آنان 
گذاشتند مبنی بر اینکه »جناب آقای 
دکتر لاریجانی رئیس محترم مجلس، 
بنده امضای خود را از طرح س��ؤال از 

رئیس جمهور پس گرفتم«.
ذوالن��ور اضافه کرد: اس��تانداران، 
مدیران کل و فرمانداران در سراس��ر 
کش��ور بش��دت بس��یج ش��دند که 
نمایندگان امضاکننده طرح سؤال از 
رئیس جمهور را از امضای شان منصرف کنند. حتی 
شب گذش��ته برخی از نمایندگان مجلس با بنده 
تماس گرفتند و گفتند مسؤولان دولتی در استان ها 
مصر هس��تند حتی شبانه به در منازل نمایندگان 
امضاکننده طرح سؤال از رئیس جمهور بروند و برگه 
امضای انصراف از س��ؤال از رئیس جمهور را از آنها 

بگیرند.
)دوش��نبه(  ام��روز  ک��رد:  خاطرنش��ان  وی 
مع��اون پارلمان��ی رئیس جمهور جلس��ه  مفصلی 
ب��ا معاونان پارلمان��ی وزارتخانه ها و دس��تگاه های 
مختل��ف برگزار ک��رده و آن��ان را بس��یج کردند 
کنن��د  وادار  را  مجل��س  نماین��دگان   ک��ه 
امضای شان را از سؤال شان پس بگیرند. فشار روی 
نمایندگان مجلس س��نگین اس��ت. از استان های 
مختلف با بنده تماس می گیرند، از ش��ب گذشته 
تاکنون سی و اندی نماینده با بنده تماس گرفته و از 
این فشار سنگین دولت برای انصراف نمایندگان از 

طرح سؤال شان از رئیس جمهور گفتند.
نماینده قم در مجلس همچنین گفت: متأسفانه 
ای��ن ش��رایط در حال حاض��ر وج��ود دارد و بنده 
نمی دان��م در حالی که قانون به نفع رئیس جمهور 
اس��ت چرا چنی��ن کاری انج��ام می دهن��د. اگر 
رئیس جمه��ور در صح��ن علن��ی مجل��س برای 
پاسخگویی به نمایندگان سؤال کننده حضور یابد، 
یک ساعت فرصت پاس��خگویی دارد در حالی که 
طراحان سؤال از رئیس جمهور نیم ساعت فرصت 
دارند، بنده نمی دانم این نگرانی و وحشت از اینکه 
باید پاسخ نمایندگان ملت را بدهند چه دلیلی دارد؟! 
آن هم با آن مواضعی که در لفظ و حرف می گویند 
که باید پاسخگو بود، باید شفافیت داشت، باید مردم 
اطلاعات داشته باشند و حتی آقای رئیس جمهور 
در موضوع فیلتر تلگرام گفتند برخی نمی خواهند 

مردم مطلع باشند.

سیاسی 0 2

دبیرکل جمعیت رهپویان
بزودی تغییر می کند

دبیرکل جمعی��ت رهپویان انقلاب اس��لامی 
 در راس��تای جوان گرایی جری��ان اصولگرایی

تغییر خواهد کرد.
به گزارش فارس، پرویز سروری، دبیرکل 
جمعیت رهپویان با تایید این خبر تاکید کرد: 
بنده به طور موقت دبیرکلی را پذیرفته بودم 
و بزودی این حوزه را به جوانان واگذار خواهم 
کرد. سروری با بیان اینکه ما معتقدیم بحث 
جوان گرایی یک اصل است، افزود: این موضوع 
بای��د مانند خون جدیدی، جریان اصولگرایی 
را به پویای��ی و حرکت جدی وادارد. دبیرکل 
جمعیت رهپویان تصریح کرد: همه نیروهایی 
که در 40 س��ال گذشته برای انقلاب فعالیت 
کرده اند درحال حاضر باید تجارب خود را در 
اختیار جوانان بگذارند. وی بر همین اس��اس 
گفت: بنابراین بنده در اولین اقدام، جهان نیوز 
را به یک جوان توانمند سپردم و پس از اینکه 
استعلام ها بیاید آقای مهدی جهان تیغ مدیر 

مسؤول خواهد شد.
س��روری همچنین یادآور شد: مرحله بعد 
در این بحث، دبیرکلی جمعیت رهپویان است 
که بنده همین خط را دنبال و این حوزه را به 
جوانان واگذار خواهم کرد و ش��ورای مرکزی 

در این باره تصمیم می گیرد.

روایت کریمی قدوسی از سرقت 
اسناد دفتر حقوقی ایران در لاهه

عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاس��ت خارجی مجلس 
نس��بت ب��ه تکذیبی��ه دفتر 
ریاس��ت جمهوری  حقوق��ی 
ایران در لاهه واکنش نش��ان 
داد و جزئیات بیشتر سرقت از »دفتر بین المللی 

حقوقی ایران« را فاش کرد.
ج��واد کریمی قدوس��ی در توضیح اینکه 
دفتر حقوقی لاهه، کانون دریافت همه اسناد، 
ادل��ه و لوایح مختلف در زمینه حقوق پایمال 
ش��ده دولت ایران در همه زمینه  های امنیتی، 
سیاسی، اقتصادی، هسته   ای، دیپلماتیک و... 
اس��ت، به ایسکانیوز گفت: همه اسناد سرقت 
شده، لوایح و مدارکی با طبقه   بندی محرمانه 
بوده   که رویک��رد حقوقی ایران در قبال غرب 
را تشکیل می داده   اس��ت. این مدارک شامل 
پرونده  های حس��اس امنیتی و ملی از دوران 
پ��س از انقلاب تاکنون و اقام��ه دعوای ملت 
ایران علیه همه جنایات غرب و ایالات متحده 
بوده اس��ت.  وی با اعلام اینکه تازه مشخص 
شده چرا تاکنون هیچ پرونده ای از سوی ایران 
در لاهه به سرانجام نرسیده، افزود: متاسفانه با 
وجود افراد دوتابعیتی و خودفروخته نمی توان 
انتظ��ار برنده ش��دن ی��ا پیش��رفت در روند 
پرونده  های حقوقی ایران را داشت چرا که این 
عاملان، تعصب و غیرتی نداشتند تا آن را برای 

کشور خود خرج کنند.

برجام بدون آمریکا برای 
اروپایی ها جزو محالات است

عضو فراکس��یون مستقلین 
ولای��ی مجلس تاکی��د کرد: 
مذاکرات ای��ران و طرف های 
اروپای��ی پیرام��ون برجام  به 
س��رانجام نخواهد رسید زیرا 

اروپایی ها بدون آمریکا در برجام نمی مانند.
ع��زت الله یوس��فیان ملا در گفت وگ��و ب��ا 
خانه ملت، درباره بیانیه کمیس��یون مشترک 
برج��ام و در توضی��ح ارزیاب��ی خ��ود از نتایج 
مذاک��رات با طرف های اروپای��ی حول برجام، 
گفت: بیانیه کمیسیون مشترک برجام نه تنها 
امیدوارکننده نیست بلکه تعهدآور هم نیست 
لذا تنها موجب ابراز خوش بینی است. نماینده 
مردم آمل در مجلس ش��ورای اسلامی تصریح 
کرد:  آنچه در فرمایش��ات مقام معظم رهبری 
عنوان شده تاکنون در هیچ کدام از مراحل طی 
ش��ده به دست نیامده اس��ت. به نظر می رسد 
اروپایی ها نه تنها نمی خواهند حول محورهای 
برج��ام ب��ه تعهدات خ��ود عمل کنن��د بلکه 
می خواهند فراتر از برجام تعهدات و امتیازاتی 
از ما بگیرند، با این اوصاف با اروپایی ها به نتیجه 
مطلوب نخواهیم رس��ید. وی افزود: خروج از 
برجام یکی از انتخاب ها در صورت عدم رسیدن 
به اجماع با اروپایی  هاست. یوسفیان ملا تصریح 
کرد: اروپایی ها محال است بدون آمریکا برجام 
را ادامه دهند، اروپایی ها پیش از خروج آمریکا 
از برجام هم نمی توانس��تند مبادلات بانکی با 
ایران را تس��هیل کنند، هرچند بارها به ایران 
آمده و تمام مراحل سرمایه گذاری در ایران را 

طی کردند.

بسیج معاونان پارلمانی و مقام های دولتی در سراسر کشور برای منصرف کردن نمایندگان از سومین طرح سؤال از رئیس جمهوراخبار

جواب نمی دهد؟!
اخبار

سه شنبه 8 خرداد 1397وطن امروز  شماره 2451 

عباس عراقچی، معاون سیاسی 
وزیر خارج��ه می گوید برجام از 
یک موضوع مل��ی به یک موضوع فروملی تبدیل 
شده اس��ت. عباس عراقچی دیروز در گفت وگو با 
رادی��و تهران با تاکید بر اینکه برجام یک موضوع 
بزرگ مل��ی اس��ت ولی متاس��فانه ای��ن توافق 
بین الملل��ی در روند خ��ود از یک موضوع ملی به 
یک موضوع فروملی و بحث های داخلی و جناحی 
تبدیل ش��د و این گله در ای��ن ارتباط وجود دارد 
که باید آن را مطرح کنم، اظهار کرد: نباید اینطور 
می ش��د. همه ما باید با نگاه ملی ب��ا آن برخورد 
می کردیم و من امیدوارم حداقل در مسیر جدید 
و در مذاکرات س��ختی که با اروپا در جریان است 
که ممکن اس��ت عاقبت آن نقطه ای باشد که ما 
از برجام خارج ش��ویم با همدل��ی برخورد کنیم. 
خروج از برجام هزینه های س��نگینی دارد، ما اگر 
تصمیم بگیریم از برجام خارج شویم این موضوع 
همراه با هزینه های سنگینی خواهد بود که همه 
باید در یک وفاق ملی قبول کنیم که این هزینه ها 
را بپردازی��م و اگر تصمیم بگیریم در برجام باقی 
بمانیم این موضوع نیز ممکن اس��ت هزینه های 

دیگری داشته باشد و باید در 
یک وفاق ملی تصمیم بگیریم 
که این هزینه ها را بپردازیم و 
از مناف��ع ملی مردم ایران در 

سطح کلان حمایت کنیم.
خارج��ه  وزی��ر  مع��اون 

همچنین یکشنبه ش��ب در برنامه گفت وگوی ویژه 
خبری شبکه دوم تلویزیون درباره اینکه اروپایی ها 
نمی توانند ش��رکت های خصوصی را مجاب به کار 
با ایران کنند، خاطرنش��ان کرد: روشن شد خیلی 
از کمپانی ه��ای بزرگ بعد از 2 س��الی که از برجام 
می گ��ذرد وارد ایران ش��دند و الان که دچار تردید 
ش��دند، نمود بیشتری پیدا کرده که در 2 سال چه 
فرصت هایی برای ایران ایجاد ش��ده است. عراقچی 
گفت: الان این شرکت ها بعضا دچار تردید شده اند و 
اعلام تردید می کنند؛ ما با فضایی مواجه بودیم که 
ش��رکت های مختلف وارد فضای کسب و کار ایران 

ش��دند و محیطی ایجاد شده 
بود که آمریکا ترغیب ش��د از 

برجام خارج شود.
وی اضاف��ه کرد: اروپایی ها 
ب��رای هم��کاری با ای��ران در 
برجام بدون آمریکا با 2 مشکل 
اساسی مواجهند؛ مشکل اول سیاسی است و اروپا 
و آمریکا با هم ش��راکت سیاسی و اتحاد راهبردی 
دارند، البته در 2 سال اخیر شکاف هایی ایجاد شده 
ولی اتحاد استراتژیک آنها وجود دارد و آنها در یک 
جبهه در کنار هم هس��تند؛ اینک��ه اروپا بخواهد از 
شریک استراتژیک خود فاصله بگیرد و در کنار ایران 
و روسیه و چین قرار بگیرد یک مقدار کار را برای آنها 
سخت کرده و اظهارات ضد و نقیض آنها در همین 
راستاست. از سویی تحت فشار آمریکا هستند و از 
طرف دیگر مهلت ایران و فشار ایران نیز وجود دارد 
که این فضای سیاسی سختی است؛ به لحاظ فنی 

هم مشکلاتی دارند.
وی اف��زود: در اروپا سیس��تم س��رمایه داری و 
شرکت ها مستقل هس��تند و بر اساس تصمیمات 
هیأت مدی��ره عمل می کنند و خیلی ش��رکت ها 
بازاره��ای ب��زرگ در آمری��کا دارند و ای��ن بازارها 
برای شان مهم اس��ت. معاون سیاسی وزیر خارجه 
گف��ت: این ش��رکت ها دچ��ار تردید می ش��وند و 
می خواهند ش��رایطی در ایران داش��ته باشند که 
بازارهای شان در آمریکا ضربه نخورد. این اروپایی ها 
هستند که اگر می خواهند ایران دربرجام بماند، باید 
این چالش ها را حل کنند. اینکه ما مذاکره می کنیم 
این اس��ت که آیا اروپا می تواند این چالش ها را حل 
کن��د؟ اینکه مذاکره می کنیم اینگونه نیس��ت که 
یک تفاهمی کنیم تمام شود؛ باید ببینیم اروپا این 

چالش ها را  چطور می تواند حل و فصل کند.
عراقچی با بیان اینکه سیس��تم دلار سیس��تم 
غالب در عرصه بین الملل است، عنوان کرد: آیا اروپا 
می تواند سیستم یورو را جایگزین کند؟ ما جدیت 
اروپایی ها را برای حفظ برجام ش��اهدیم ولی درباره 
توانایی آنها مطمئن نیستیم. اینکه توانا هستند در 

مذاکرات مشخص می شود. 

رئیس ق��وه قضائی��ه از بی توجهی 
مسؤولان نس��بت به برآورده کردن 
مطالبات صنف��ی جامعه و تبدیل ای��ن مطالبات به 
مش��کلات امنیتی انتقاد کرد. آیت الله آملی لاریجانی 
گفت: مس��ؤولان قبل از آنکه مشکلات ساده صنفی 
تبدیل به معضلات امنیتی بشود باید به این مشکلات 
رسیدگی کنند. رئیس قوه قضائیه این را هم گفت که 
دستگاه قضایی قطعا با کسانی که به دنبال سوءاستفاده 
از این مطالبات صنفی و ایجاد و القای ناامنی در کشور 

هستند، برخورد خواهد کرد.
بر اس��اس این گزارش به نق��ل از اداره کل روابط 
عمومی قوه قضائی��ه، آی��ت الله آملی لاریجانی دیروز 
دوش��نبه در جلسه مسؤولان عالی قضایی با اشاره به 
برخی اعتراضات صنفی اخیر اظهار کرد: مس��ؤولان 

با برطرف کردن مش��کلات صنفی در حد توان خود 
نباید اجازه دهند یک مشکل ساده به معضلی امنیتی 
تبدیل ش��ود. مردم هم باید بدانند دشمن همواره در 
کمین اس��ت و تلاش دارد ب��ا کوچک ترین اعتراضی 
شروع به موج س��واری کند. براین اساس نباید چنین 
مجالی را در اختیار دشمن قرار داد. دستگاه قضایی نیز 
با کمک ضابطان خود توجه دارد که برخی تحرکات 
از کج��ا سرچش��مه می گیرد و نیرو ه��ای انتظامی و 
امنیتی نی��ز باید بین اعتراضات موجه یک صنف که 
باید مشکلات شان ش��نیده و حل شود با موج سواری 

منافقین و دشمنان مرزگذاری کنند. کسانی که قصد 
دارند از برخی فضا ها سوءاستفاده کنند و به واسطه آن 
امنیت کشور و مردم را به خطر بیندازند بدانند که نظام 
فقط نظاره گر نخواهد بود و بشدت با آنها مقابله خواهد 
کرد. رئیس قوه قضائیه همچنین در ادامه اظهارات خود 
با اشاره به خروج آمریکا از توافق هسته ای اظهار داشت: 
خروج از یک تعهد بین المللی برای هیچ کشوری قابل 
هضم نیس��ت اما آمریکا با زورگویی و قلدری این کار 
را انج��ام می دهد و در ادامه نیز باید ها و نباید هایی را 
ترس��یم می کند که معنای آن برای ایران بازگشت به 

عقب و دست کشیدن از اهداف مقرر در قانون اساسی 
جمهوری اسلامی است. از سوی دیگر در تلاش برای 
برهم زدن وضع اقتصادی کش��ور هستند و متأسفانه 
با تخی��لات و توهمات گروه های تروریس��تی در این 
مسیر اشتباه افتاده اند. رئیس قوه قضائیه خاطرنشان 
کرد: مشاوران دولت آمریکا امروز متصل به بدنام ترین 
و خبیث ترین تروریست های دنیا هستند و منافقین 
با امی��دوار کردن هیات حاکمه آمریکا به فروپاش��ی 
نظام جمهوری اسلامی، نشانی اشتباه به دولت ایالات 
متحده می دهند. اخیراً نیز حس��ب برخی گزارش ها 
اعلام شد برخی افراد در دولت آمریکا و وکلای آنها از 
منافقین رشوه های کلان دریافت کرده اند. چنین هیات 
حاکمه فاسدی می خواهد تمام توانش را برای به زانو 

درآوردن ملت بزرگ ایران به کار گیرد. 

عباس عراقچی با اشاره به جناحی شدن مذاکرات هسته ای:

برجام به یک موضوع فروملی تبدیل شده است

انتقاد آیت الله  لاریجانی از بی توجهی نسبت به حل مطالبات مردم

چرا یک مشکل صنفی تبدیل به معضل امنیتی می شود؟

پسابرجام

قضا

جبار کوچکی نژاد در گفت وگو با »وطن امروز«: فشار سنگین است

نما

جبار کوچکی نژاد: فشار بر نمایندگان سنگین است
جب�ار کوچکی ن�ژاد، نماینده مردم رش�ت در مجلس ش�ورای اس�امی در گفت وگو ب�ا »وطن امروز« با 
بی�ان اینکه قرار اس�ت  امروز )سه ش�نبه( ط�رح س�وال از رئیس جمهور در صحن علنی قرائت ش�ود، 
 گف�ت: مقام های دولتی همگی برای پس  گرفتن امضاها بس�یج ش�دند ولی هم�کاران قبا تعهد دادند 
امضای ش�ان را پس نگیرند. اگر نمایندگان امضای ش�ان را پس بگیرند ناچاریم اس�امی کس�انی را که 
همکاران شان را در میانه راه جا گذاشتند، رسانه ای کنیم. وی با بیان اینکه سومین سوال از رئیس جمهور 
درباره مال باختگان موسسات مالی و اعتباری است، درباره ارزیابی خودش از نتیجه این طرح سوال گفت: 
فش�ار سنگین اس�ت و نمی دانم چه پیش می آید. به دلیل اینکه تا فردا )سه شنبه( فرصت دارند، تاش 

می کنند پیش از پایان این فرصت، نمایندگان امضاهای خودشان را پس بگیرند.


